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El Consell d’Àrids
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i Obres 

Públiques

FORMSACE, 
una empresa 

compromesa amb
el medi ambient

Uns 130 agremiats van assistir a l’Assem-
blea General del Gremi d’Àrids, que  va
tenir lloc a la Pedrera el 14 de juny passat.

A l’Assemblea hi van participar importants càrrecs
polítics i diverses personalitats. Josep Isern, direc-
tor general d’Energia i Mines, va obrir l’acte, men-
tre que el conseller de Política Territorial i Obres
Públiques, Joaquim Nadal; la directora general de
Qualitat Ambiental, Maria Comellas, i el president
de Convergència i Unió, Artur Mas, van ser els
encarregats de tancar l’Assemblea. 

El president del Gremi, Pasqual Roca, va exposar
la situació actual del sector. Durant el transcurs de
l’Assemblea es van analitzar les primeres conclu-

sions a les quals han arribat els grups de treball
del Consell Assessor d’Àrids (cobertura, món local
i normativa). Segons aquestes anàlisis, la produc-
ció actual d’àrids és de 60 milions de tones l’any,

mentre que la demanda en els propers deu anys,
es creu que oscil·larà entre els 624 i els 793
milions de tones. Les dades dels informes posen
de manifest que les reserves d’àrids de Catalunya
no són suficients per cobrir un escenari de deman-
da mitjà o alt en els propers 10 anys. Hi ha algu-
nes zones, com Lleida, Girona, les terres de
ponent i les comarques centrals, on les previsions
afirmen que les reserves actuals no són suficients
ni per cobrir un escenari on la demanda de mate-
rial sigui la més baixa prevista. A més, a l’àrea
metropolitana de Barcelona la situació de submi-
nistrament seria totalment insostenible si arri-
bessin a tancar les pedreres del massís del
Garraf. També es van repassar les diferents acti-

vitats que es porten a terme des del Gremi i les
iniciatives que s’estan realitzant per tal de trobar
solucions a les diferents problemàtiques del
sector. 

Maria Comellas, Joaquim Nadal, Pasqual Roca i Artur Mas, encarregats de tancar l’acte

El sector i l’administració es
troben a l’Assemblea General

Nadal: “No es poden tenir els expedients intervinguts durant mesos”
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Aprincipis del mes de
setembre vaig tenir
el gust de poder

assistir a una conferència
que va pronunciar el senyor
Josep M. Pujol, president
de FICOSA, davant d’un
nombrós grup d’empresaris

de la província de Tarragona. FICOSA pertany al sector dels
components de l’automòbil i s’ha convertit en els últims anys
en una autèntica multinacional familiar de capital català.
Aquesta empresa té en plantilla 6300 persones i produeix a
divuit països diferents.

Suposo que algun dels lectors es preguntarà perquè faig
referència a una empresa que no és del nostre sector. Doncs
quan un dels assistents li va preguntar al senyor Pujol quin era
el secret del seu èxit, aquest li va respondre amb una senzilla
frase: “Somiar sempre, tocant de peus a terra”.

Aquesta frase resumeix la idea que qualsevol empresari o
organització ha de saber anticipar el seu futur per prendre així
decisions en el present per tal d’adaptar-se als canvis que vin-
dran. Però això s’ha de saber fer de forma realista i tenint en
compte la situació actual del sector. 

Quan vaig sortir de la conferència, vaig començar a rumiar
com es pot aplicar aquesta idea al nostre sector, el dels àrids
a Catalunya. El dia següent, vaig arribar a la conclusió que
aquesta frase resumia l’actual relació del sector amb l’Admi-
nistració. 

Qualsevol empresari ha de fer l’exercici de pensar què pas-
sarà en el futur. En el cas dels àrids a Catalunya, el futur con-
sisteix en el temps que dura la llicència ambiental o, si s’es-

cau, l’autorització ambiental. Aquest horitzó es limita a vuit
anys escassos. I dic escassos perquè en aquest període és
gairebé impossible rendibilitzar les inversions. La nostra
indústria és intensiva en capital i els marges no són suficient-
ment amplis per aconseguir rendibilitat en aquest termini. 

Això fa que l’empresari del nostre sector assumeixi un nivell de
risc elevat ja que, per tal de rendibilitzar la seva inversió, ha de
suposar que el negoci continuarà durant més de vuit anys. Lla-
vors és quan, de vegades, es té la sensació que l’Administra-
ció regula el sector amb normes tècniques, ambientals i urba-
nístiques que són coherents amb la resta d’Europa, però que
en la seva aplicació al nostre àmbit xoquen amb la necessitat
d’obtenir una rendibilitat amb un horitzó de només 8 anys. 

El que vull dir és que els empresaris del sector dels àrids hem
de tenir sempre la capacitat de somiar, d’aconseguir un sec-
tor competitiu i sostenible. A més, ho hem de fer tenint en
compte el marc legal que ens imposa l’Administració per tal
de complir els requisits mediambientals i tècnics europeus.
Però no hem d’oblidar que hem de tocar sempre de peus a
terra i ser coherents amb  la nostra estructura de costos per
poder ser competitius i poder rendibilitzar les inversions. 

Per últim, m’agradaria que el sector no tingués una data de
caducitat cada 8 anys. D’aquesta forma les empreses de la
indústria dels àrids a Catalunya podrien invertir més diners en
tecnologies mediambientals i en el procés de producció. El
resultat seria unes empreses més sostenibles i molt més com-
petitives. 

Josep Maria Rodríguez, 
president del Gremi Provincial d’Àrids de Tarragona
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Durant la seva intervenció a l’Assemblea,
el conseller Nadal va reconèixer que el
sector extractiu és imprescindible per a
l’economia i que, tant l’obra pública com
la privada, no es podrien fer sense la pro-
ducció d’àrids.  Nadal va recordar que
caldria conciliar els drets legítims de les
pedreres a tenir explotacions amb els del
ajuntaments a fer la seva legislació, però
també va assegurar que “no es poden
tenir els expedients intervinguts durant
mesos”. A més, va manifestar que “si bé
l’Administració té dret a ser exigent, els
agremiats també tenen el dret de ser exi-
gents amb les obligacions de l’Adminis-
tració”. A l’últim, Nadal va concloure que
“la rapidesa en la tramitació d’expedients
no és incompatible amb la transparència”
i que tot això es fonamental per aconse-
guir la seguretat jurídica necessària.

Nadal va apuntar que el Consell Assessor
d’Àrids és l’òrgan que s’ha d’encarregar
d’agilitzar aquest procés. 

Per la seva banda, Artur Mas va recordar
que “l’interès d’aquest sector va molt més
enllà del sector en si mateix i que afecta la
societat en conjunt”. Mas va comentar les
dades sobre oferta i demanda d’àrids i va
dir que calia reaccionar i fer una previsió

amb temps. En aquest sentit, va recordar
que durant l’anterior govern de CiU es va
signar un Decàleg de Bones Pràctiques
Ambientals d’Activitats Extractives en
Entorns Hídrics. Actualment, aquest
acord entre el Gremi i l’Administració està

paralitzat. A l’últim, el president de CiU va
manifestar la seva disponibilitat per donar
suport a un possible pla director d’activi-
tats extractives, si l’actual govern el pro-
posés. 

La directora de Qualitat Ambiental, Maria
Comellas, va expressar la seva voluntat
de diàleg amb el Gremi. Comellas va
al·ludir al creixement desordenat del país

com una de les causes dels problemes
actuals que tenen algunes pedreres. Va
qualificar l’activitat extractiva de
“necessària”, però va demanar també que
es cerqués el consens entre la societat i
el sector. 

Josep Isern va centrar la seva intervenció
en el nombre d’expedients tramitats des
del seu departament. També va fer una
valoració de l’evolució del Consell Asses-
sor d’Àrids i la tasca que des d’aquí es
desenvolupa per tal d’intentar solucionar
els problemes relacionats amb el sector. 

A l’Assemblea, van assistir-hi altres per-
sonalitats destacades del món empresa-
rial extractiu català, com Joaquim Sas,
president del Gremi de Prefabricats i
Derivats del Ciment; Antoni Crous, presi-
dent de Ciment Català i Jordi Castell, pre-
sident de la Federació Catalana de la
Pedra. A més, van assistir a l’Assemblea
Joan Franquesa, president de la Federa-
ció Catalana de la Indústria, el Comerç i
els Serveis de la Construcció, Manuel
Hermoso, president de FEDAE i Javier
Andrada, president d’ANEFA.

Josep Isern, a l’esquerra, va valorar positivament la tasca que realitza el Gremi d’Àrids

Nadal i Comellas van destacar la importància del sector pel conjunt de l’economia

Els informes afirmen que les reserves d’àrids no són suficients per
cobrir un escenari de demanda mitjà o alt en els propers 10 anys
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El 12 de juliol passat va tenir lloc la darre-
ra reunió del Consell Assessor d’Àrids de
Catalunya, en què es van exposar les con-
clusions del primer any de treball dels dife-
rents grups que el formen. Hi van assistir
representants de totes les entitats que el
componen, inclosos Pasqual Roca, Sebas-
tià Alegre i Jaume Puig, del Gremi d’Àrids. 

Entre els diferents temes que es van trac-
tar, destaca la intenció del Departament de
Treball i Indústria de començar a preparar

un projecte de llei de mines catalana.
Aquesta llei inclouria un cànon per als
àrids, és a dir, un impost que en gravi la

producció a favor del municipi on s’obri
una nova explotació o se n’ampliï una de ja
existent. En principi, aquest impost no
afectaria les explotacions ja existents, sinó
només les ampliacions i les obertures. 

D’altra banda, aquesta possible llei crearia
una Comissió de Drets Miners a Catalun-
ya, que seria l’únic òrgan administratiu amb
capacitat per resoldre expedients de noves
explotacions o ampliacions. L’objectiu d’a-
questa Comissió és que els expedients es

resolguin en un sol tràmit i mitjançant una
decisió col·lectiva. Ara per ara, aquesta
decisió es pren d’una forma seqüencial i

els expedients poden estar fins a dos anys
passant d’un Departament a un altre fins que
es resolen. 

A l’últim, la llei també s’encarregaria de definir
els sistemes d’explotació i les característiques
mediambientals de les explotacions d’àrids. 

Durant la reunió, el representant del Departa-
ment de Medi Ambient i Habitatge també va
manifestar la seva intenció de prendre les
mesures necessàries per aconseguir que la
Ponència Ambiental conformi una comissió
específica per a l’anàlisi dels expedients de
noves explotacions o ampliacions d’àrids. D’a-
questa manera es busca abreujar-ne els trà-
mits. Cal recordar que, actualment, l’Adminis-
tració té unes 300 autoritzacions pendents
de resolució.

Primeres conclusions del 
Consell Assessor d’Àrids

4

El Departament d’Indústria té intenció de preparar 
un projecte de llei de mines catalana
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Segons els informes presentats per l’ITEC, les reserves són insu-
ficients per cobrir un escenari de demanda mitjà o alt en els propers
deu anys. A més, en els gràfics d’aquestes pàgines es pot veure el

grau d’esgotament de reserves per vegueries en el 2015. Algunes
zones, com la Catalunya Central, es trobaran en una situació crítica
en els propers anys si no es prenen les mesures necessàries. 
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El Gremi d’Àrids de Catalunya va participar en la XIV edició de
la fira CONSTRUMAT, que va tenir lloc a Barcelona de l’11 al
16 d’abril. Durant el certamen, el Gremi va presentar les últi-

mes innovacions en l’àmbit de restauració de pedreres i de bones
pràctiques mediambientals. 

Amb la presència al Saló Internacional de la Construcció, el Gremi i
algunes de les seves empreses membres van voler insistir en els
importants projectes de restauració de les zones explotades per a
l’extracció d’àrids. Entre d’altres, el Gremi va donar a conèixer el pro-
jecte Ecoquarry, un programa europeu Life de restauració de pedre-
res en l’àmbit mediterrani coordinat pel Departament de Fisiologia
Vegetal de la Universitat de Barcelona.

D’altra banda, durant la fira, el Gremi d’Àrids va difondre la contribu-
ció  de les empreses d’àrids al desenvolupament de la societat cata-
lana. El Gremi va recordar que, gràcies al material subministrat per

aquestes empreses, es disposa de la matèria primera necessària per
a la construcció de qualsevol edificació o infraestructura pública. 

Aquest any, el Gremi va participar a la fira amb un estand dissen-
yat pels arquitectes Teresa Rumeu i Cèsar Villar. L’estand del
Gremi va ser escollit entre els deu finalistes al premi Àmbit Cons-
trumat al millor disseny d’estand, organitzat pel Col·legi Oficial de
Dissenyadors d’Interiors i Decoradors de Catalunya, conjuntament
amb Construmat. Amb el seu disseny, l’estand pretenia exposar de
manera simple la complexitat del problema dels àrids a Catalunya,
buscant el difícil equilibri entre la necessitat de desenvolupament
social i la sostenibilitat ambiental. L’estand del Gremi d’Àrids va
ser seleccionat entre més de 70 projectes. 

El Gremi presenta a Construmat les
novetats en restauració

“El sector dels àrids és un gran desconegut”

L’estand del Gremi va destacar pel seu disseny minimalista

TERESA RUMEU MILÁ, 
arquitecta

En primer lloc, ens podria expli-
car la idea que volia transmetre
amb aquest estand?
A la primera visita que vam tenir
amb el senyor Jaume Puig per par-
lar de l’estand, ens vam adonar que,
per tal d’explicar el que era el món
dels àrids, el millor que podíem fer
era transmetre una idea clara i
rotunda. Per aquest motiu, vam fer

servir dos elements: la paraula àrids i la pedra, què és la matèria
per excel·lència. 

Ha estat difícil trobar la forma d’expressar un concepte poc
conegut com és el dels àrids?
Al començament vaig pensar que no seria gaire difícil, ja que tinc
molta relació amb el sector del ciment. Però és cert que es trac-
ta d’un concepte poc conegut i que, a través de la idea de mos-
trar la pedra i el nom com a protagonistes, s’ajudava a definir
millor en què consistien els àrids.  

Quina és la percepció que tenia del món dels àrids abans de
fer l’estand? I després?
He de reconèixer que en tenia una idea molt diferent de la que tinc ara.
Gràcies a una visita a una pedrera i a la informació que em van facilitar
des del Gremi d’Àrids, vaig poder entendre conceptes desconeguts
fins aquell moment com, per exemple, la restauració de pedreres amb
runes de la construcció  i la feina tan rigorosa que s’està duent a terme
per tal de no perjudicar el medi ambient. 

Quina imatge opina que té la gent del sector dels àrids?
No el coneixen. És el gran desconegut, tot i ser la matèria primera per
excel·lència de molts productes de la construcció. Els únics que en
tenen una idea són els aparelladors i els constructors. Per aquest
motiu, és necessari explicar bé tota la feina que s’està fent per protegir
la naturalesa i alhora s’ha de conscienciar la societat de la necessitat i
la importància de tenir àrids per a la construcció.

Com creu que el seu disseny pot influir en un canvi respecte a
aquesta imatge que té la gent?
L’estand pot ajudar a aclarir el concepte de què són els àrids, però crec
que s’ha de complementar amb més informació. Jo felicito el Gremi
d’Àrids pel contingut i la imatge de la web. Crec que ajuda a entendre
perfectament la feina que s’està portant a terme des d’aquest sector.

L’estand del Gremi, entre els deu finalistes 
al premi Àmbit al  millor disseny 

El Gremi és un dels impulsors del projecte 
EcoQuarry, un programa europeu 

Life de restauració de pedreres mediterrànies
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El Gremi, molt preocupat per
l’ampliació de Xarxa Natura 2000

El Gremi d’Àrids ha presentat al·legacions
contra la proposta d’ampliació de la Xarxa
Natura 2000 feta pel Departament de Medi
Ambient i Habitatge (DMAH). L’actual
redactat protegeix el 27% del territori i
afecta 38 activitats extractives repartides
per tot Catalunya. Les explotacions inclo-
ses en aquest projecte han vist greument
perjudicades les seves expectatives de
futur ja que, en alguns casos, el DMAH ja
ha decretat incompatibilitat d’explotació
pel sol fet de formar part de la proposta de
Xarxa Natura. 

El Gremi ha organitzat durant els darrers
mesos diverses xerrades informatives per
explicar a tots els agremiats en què con-
sisteix Xarxa Natura i quines implicacions
té per a tots els afectats. A més, el Gremi
ha obert un diàleg amb l’Administració per
tal de tractar aquest problema. Així, el 28
de juny passat diversos representants del
Gremi es van reunir amb Salvador Grau,
cap del Servei de Planificació i Gestió de
l’Entorn Natural, per buscar una solució
satisfactòria per a totes dues parts. En
principi, segons va informar l’Administració
al Gremi durant la reunió, en els propers
dos mesos s’aprovaran les resolucions de
tots els afectats per la Xarxa Natura. 

Però, entre els afectats per l’ampliació de
la Xarxa, no només hi ha les extractives,
sinó que tot un ampli ventall d’activitats
econòmiques veuen com el seu futur pot
dependre d’estar inclosos o no en la llista
d’espais protegits. La polèmica sobre l’am-
pliació ha arribat fins i tot al mateix Govern

català, que ha decidit crear una comissió
formada per cinc consellers per estudiar la
proposta definitiva d’espais que s’inclou-
ran a Xarxa Natura. Els integrants de la
comissió seran el conseller primer Josep
Bargalló; el conseller d’Agricultura, Rama-
deria i Pesca, Antoni Siurana; el de Políti-
ca Territorial i Obres Públiques, Joaquim
Nadal, el de Medi Ambient i Habitatge,
Salvador Milà i el de Treball i Indústria,
Josep Maria Rañé. 

AVANTPROJECTE DE LLEI EN MESURES

DE MEDI AMBIENT

D’altra banda, el Govern ha presentat un
avantprojecte de Llei en mesures de medi
ambient. En el capítol II es diu expressament
que “la declaració com a zona especial de
conservació (ZEC) o zona especial de protec-
ció per a les aus (ZEPA) implica la inclusió
automàtica en el Pla d’Espais d’Interès Natural
(PEIN)”. El Gremi també presentarà al·lega-
cions contra aquest avantprojecte. 

El Ple del Parlament de Catalunya va aprovar el 8 de juny passat la Llei
8/2005 de protecció, gestió i ordenació del paisatge. El Gremi d’Àrids,
després de reunir-se amb diversos grups parlamentaris, va presentar
esmenes concretes a la Llei. En aquestes esmenes, es demanava la
desaparició de totes les ambigüitats de la Llei que podien afectar el
desenvolupament normal de les activitats extractives. També es dema-
nava poder formar part de l’Observatori del Paisatge. Malgrat els
esforços, les esmenes no van prosperar, tot i que el Gremi continua les
negociacions per tal de poder formar part de l’Observatori. Sebastià
Alegre, vicepresident del Gremi, ha manifestat que “es tracta d’una llei
ambigua que pot hipotecar el futur dels àrids”. 

L’Observatori és l’organisme encarregat d’elaborar, aplicar i gestionar
totes aquelles polítiques relacionades amb el paisatge. A més, la Llei
preveu la creació dels catàlegs del paisatge, uns informes que definei-
xen les tipologies dels paisatges i proposen objectius de qualitat. A l’úl-
tim, també hi haurà les directrius del paisatge, que són les determina-
cions que precisen i incorporen les propostes d’objectius de qualitat en
els plans territorials parcials. 

La Llei té per objectiu “fer compatible el desenvolupament econòmic i
urbanístic amb la qualitat de l’entorn, atenent els valors patrimonials,
culturals i econòmics”. 

Jaume Puig, Joaquim Roca i Jordi Torra durant una de les xerrades informatives sobre el tema

S’aprova la Llei del paisatge

França 8,70%
Anglaterra 12,30%
Alemanya 13,40%
Itàlia 21,50%
Catalunya 27%

Xarxa Natura 2000
% Territori
protegit
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L’escola Solc visita 
les instal·lacions de Cansa 2001

E l 31 de maig l’empresa Cansa 2001, SL es va convertir en
una aula més d’una escola, ja que va rebre la visita d’uns
trenta nens de la classe de 6è de primària del col·legi Solc

de Barcelona. 

Durant tot el matí, els nens van fer un recorregut per les diverses
instal·lacions de l’empresa. Primer, van visitar l’explotació Montse-
rrat (a Esparreguera), on van veure com s’extrau l’àrid de les
pedreres i quin tipus de màquines es fan servir per aconseguir

aquest material. A continuació, van fer un petit recorregut per la
planta de tractament d’àrids on van aprendre com se selecciona i
es classifica el material.

Ja fa quatre anys que Cansa 2001 organitza aquest tipus de visi-
ta escolar, i normalment coincideix amb la part de l’any que el tema-
ri tracta temes relacionats amb les extraccions d’àrids. Quim Roca,
un dels organitzadors i guia de la visita, va assegurar “estar molt con-
tent amb l’experiència” i espera repetir-la en els propers anys.

El Consorci de Promoció Comercial de Catalunya (COPCA) té
com a objectiu promoure la internacionalització de l’empresa
catalana i la seva adaptació a les noves pautes de l’economia

mundial. 

El COPCA està integrat per gairebé 100 entitats, entre les quals desta-
ca el Gremi d’Àrids, que des del 2004 és membre del Consell Executiu.
Durant els darreres mesos, el Gremi i el COPCA han mantingut diver-
ses reunions per tractar temes d’interès comú. Joan Franquesa, vice-
president del Gremi i president de la Federació d’Indústries i els Serveis
de la Construcció, hi ha participat activament. 

Una de les actuacions de promoció del COPCA consisteix en donar
suport per realitzar missions empresarials. Gràcies a aquests ajuts, el
Gremi va poder organitzar una visita a la fira Conexpo, a Las Vegas, el
març passat, en la qual van participar 21 empreses agremiades.

La Federació de la Construcció
participa en el COPCA

Diverses entitats es van reunir amb el COPCA 
a la seu del Gremi el 15 de juliol

Els nens van visitar la pedrera i la planta de tractament
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ACTUALITAT

El Decret 50/2005 de 29 de març ha donat lloc a un nou procés
d’adequació ambiental de totes les activitats del territori. El
Gremi d’Àrids de Catalunya amb la col·laboració del Departa-

ment de Medi Ambient i Habitatge (DMAH) ha organitzat durant el mes
de setembre una sèrie de xerrades per tal d’informar sobre aquest pro-
cés.  Els objectius són que es disposi d’un cens d’activitats amb
incidència ambiental complet, fiable i permanentment actualitzat i que
totes les activitats tinguin un mateix estatut ambiental. 

Un dels punts fonamentals del procés és la simplificació dels tràmits. A
partir d’ara, l’Administració només exigirà un únic document: l’avaluació

ambiental verificada. Ja no es demanarà el certificat de compatibilitat
urbanística, tal com es feia abans del Decret 50/2005. Amb el nou pro-
cés, la mateixa empresa pot confeccionar el document d’avaluació
ambiental i només necessita que una de les UTVA autoritzades per la

Generalitat el verifiqui. Tal com va dir Maria Comellas, directora de Qua-
litat Ambiental, a la xerrada de Barcelona, es tracta d’una “oportunitat
per totes les activitats del país perquè s’adequarà a tothom que tingui
una activitat en el territori, disposi o no de compatibilitat urbanística”. 

Un altre punt que diferencia aquest procés de l’anterior, és que el
DMAH s’encarregarà de la tramitació dels expedients. Tot i que la docu-
mentació s’haurà de presentar a les respectives OGAUS, qui decidirà
atorgar o no la llicència ambiental serà el DMAH.

Respecte a què s’adequa exactament, el DMAH ha decidit que perí-
metre miner que estigui autoritzat. Des de l’Administració, s’ha explicat
que estan disposats a acceptar projectes de restauració quan l’àrea
autoritzada per mines sigui més gran que l’àrea fiançada. D’altra banda,
durant les reunions es va voler deixar clar que, en el cas que dintre d’un
mateix perímetre miner hi hagi, per exemple, dues activitats amb dos
titulars diferents, s’expediran dues llicències ambientals. Mentre que si
hi ha dues activitats, però totes dues pertanyen al mateix titular, Medi
Ambient donarà una única llicència.  

S’obre un nou procés 
d’adequació a la LIIAA

Maria Comellas, Xavier Carbonell, Esteve Serra, Joan Farré, i Josep Ribes van parlar sobre l’adequació durant les xerrades organitzades pel Gremi

Maria Comellas: “S’adequarà a tothom que tingui 
una activitat en el territori”
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- Qui s’ha d’adequar? Totes les activitats classificades en els annexos I i II de
la Llei 3/1998, existents el 30 de juny de 1999.

- Qui no s’ha d’adequar? Les activitats que estan en un procés de cessament
o aquelles que hauran finalitzat la seva activitat abans que acabi el procés d’a-
dequació (30 de juny de 2007).

- Què s’adequa? El perímetre miner autoritzat.

- Què passa amb els que van presentar la sol·licitud abans del 30 de
desembre de 2004 i estan pendents de resolució? Abans de l’1 de novem-
bre de 2005 l’Administració ha de resoldre.

- Què es necessita per l’adequació? Només el document d’avaluació ambien

tal verificada. No es demanarà el certificat de compatibilitat urbanística.

- Fins quan es pot adequar una activitat? L’Administració ha esglaonat l’en-
trega de la documentació en tres fases. La primera fins al 31 de desembre de
2005, la segona fins a l’1 de juliol de 2006 i la tercera fins al 31 de desembre
de 2007.

- Què passa si algú no ha rebut el requeriment abans de l’1 d’octubre? S’ha
d’adequar igualment i ha de presentar la sol·licitud abans de l’1 de juliol de 2006,
durant la segona fase.  

- Com s’interpreta el silenci de l’Administració? De forma positiva. Tot i que
l’Administració ha de resoldre el cas. 

PUNTS CLAU

Octubre 2005 GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya
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E l 14 de juliol passat va tenir lloc l’Assemblea General de
l’Associació Nacional Espanyola de Fabricants de Formigó
Preparat (Anefhop), presidida per Sebastià Alegre. Durant

la reunió es va presentar l’informe estadístic del sector del formi-

gó preparat a Catalunya durant el 2004. A més, el gerent del
Gremi d’Àrids, Jaume Puig, va fer una intervenció per explicar als
assistents la situació del sector dels àrids i les conclusions extre-
tes en la darrera reunió del Consell Assessor dels Àrids.

Anefhop celebra la seva Assemblea General

El Gremi visita HillHead
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L’Asociación Nacional de Empresarios Fabricantes de Áridos (ANEFA) va celebrar el 6 de maig passat la
seva Assemblea General ordinària a Madrid. Durant la reunió, els empresaris van escollir un nou president,
Javier Andrada Andrada, que substitueix Cipriano Gómez Carrión. Andrada, de 45 anys, va entrar a formar
part de la Junta Directiva el 1997 i a les darreres eleccions va ser escollit vicepresident. 
El nou president d’ANEFA té com a objectius impulsar l’aplicació generalitzada dels principis de desenvolu-
pament sostenible, la millora de la imatge mediambiental de les explotacions i el reforçament dels vincles amb
l’Administració, entre altres. 

Un grup de 23 agremiats ha participat a la fira de HillHead, que va tenir
lloc del 21 al 23 de juny a Buxton, a uns 50 quilòmetres de Manches-
ter (Regne Unit). Aquest any, la fira ha ampliat el nombre d’expositors
fins a arribar als 400 i ha incrementat notablement el nombre de parti-
cipants.

En general, tots els socis del Gremi, que hi han participat, s’han mostrat
molt satisfets amb la visita a la fira, i l’han qualificada de “molt pràctica”.
En especial, els agremiats han destacat les demostracions que s’han fet
en directe de la maquinària exposada a HillHead. Un altre aspecte que
han trobat molt interessant ha estat tot el que està relacionat amb la
maquinària mòbil de reciclatge.

D’altra banda, durant la fira, el Gremi ha aprofitat per estudiar les dife-
rents possibilitats de logística en el transport dels àrids, com per exem-
ple el transport per ferrocarril.

Javier Andrada, nou president d’ANEFA

GREMI D’ÀRIDS
de Catalunya

El nou president, Javier Andrada

L’acte va convocar la major part dels integrants d’Anefhop

El grup d’agremiats, durant la fira 
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El Projecte Life Ecoquarry s’està desen-
volupant amb total normalitat malgrat la
forta sequera dels últims mesos, tal

com ha comentat recentment la coordinadora
del projecte, Monserrat Jorba. Jorba ha expli-
cat que ha estat necessari regar freqüentment
per complementar les escasses precipita-
cions. Per exemple, en algunes pedreres l’ai-
gua provinent dels regs ha arribat al 75% de
l’empleada i només el 25% és deguda a la
pluja. Per aquest motiu, el projecte representa
un repte per als responsables de les explota-
cions participants.

Montserrat Jorba explica que “la resposta de la
vegetació a la manca de pluges dels últims
mesos ha estat molt variable”. A més, cal afe-

gir que ha estat condicionada per la quantitat
i la qualitat dels regadius. En algunes explota-
cions de la zona costera, la baixa qualitat de
les aigües ha determinat una germinació de
les sembres escassa. 

A causa d’aquesta situació, la vegetació ha
respost adaptant espècies i creixements al
seu entorn i a la disponibilitat d’aigua i
nutrients del moment. Gràcies a això i als
esforços dels participants, en totes les
explotacions s’ha observat un desenvolu-
pament vegetal rellevant per als objectius
del projecte. En aquests moments s’estan
preparant les actuacions necessàries per
dur a terme les plantacions a finals de la
tardor. 

El Gremi de Constructors és una entitat sense
ànim de lucre que va néixer l’any 1211, tot i
que no es va reconstituir com una organització
empresarial moderna fins al 1890. En aquests
moments, el Gremi està format per prop de
4000 empreses del sector de la construcció,
la qual cosa el converteix en el màxim repre-
sentant de les PIME constructores catalanes. 

El Gremi, presidit actualment per Joan San-
taularia, té com a objectiu principal la defensa
dels interessos dels constructors per tal de
donar una resposta eficaç a les seves neces-
sitats. El Gremi pretén informar, formar i repre-
sentar les petites i mitjanes empreses que en
formen part. Per aquest motiu ofereix tot un
seguit de serveis, com l’assessorament jurídic
i laboral, per tal de donar suport a l’activitat
quotidiana de les empreses agremiades. A
més, el Gremi fa d’interlocutor davant les

administracions, les institucions socials i totes
aquelles entitats que estan vinculades d’algu-
na forma al món de la construcció.

Un dels principals problemes del sector és la
falta de personal qualificat i la carència de for-
mació específica. L’altre problema al qual el
Gremi fa front des de fa un temps és la falta de
sòl, cosa que encareix qualsevol tipus d’edifi-
cació sumat a les baixes d’obres ja licitades
que fa l’Administració pública.  

El Gremi té el certificat ISO 9001-2000 i lide-
ra el projecte RECONS (Reduint l’Impacte
Ambiental de la Construcció). Es tracta d’un
programa Life de la Unió Europea que intenta
fer viable l’aplicació d’un sistema de gestió
mediambiental cooperatiu que inclogui no
només l’activitat del Gremi, sinó la de totes i
cada una de les seves empreses associades.

L’Ecoquarry evoluciona amb normalitat
tot i la manca de pluges

Gremi de constructors d’obres
de Barcelona i comarques

El Gremi de Constructors va organitzar un con-
curs de paletes a Construmat

GREMIS I ASSOCIACIONS

La Dorycnium pentaphyllum és una de les plantes amb què es restaura

Gremi de Constructors d’Obres de Barcelona i Comarques
Gran Via de les Corts Catalanes, 663, 6è · 08010 Barcelona
Telèfon 93 265 94 30
Fax 93 265 73 35
www.gremi-obres.org · info@gremi-obres.org
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BENVINGUTS AL GREMI

El 6 de maig passat va celebrar-se l’Assem-
blea General ordinària de l’Associació de
Fabricants d’Àrids i Formigons de Lleida.
Durant l’acte es van tractar diferents temes
d’interès per al sector. A més, Sebastià
Espinet, representant de l’empresa Sorigué
SA, va ser reelegit com a president de l’As-
sociació per tercer mandat consecutiu. 

D’altra banda, el dia 8 de juny també va tenir
lloc l’Assemblea General del Gremi de
Tarragona, tal com és habitual cada any. 

CALES DE
LLIERCA, SA
Cales de Llierca és una empresa familiar
ubicada al municipi d’Argelaguer, Girona.
La companyia, que va ser fundada l’any
1969 per Joan Lluch i Pere Puigbert, dis-
posa del certificat ISO 9001/2000, la qual
cosa acredita la qualitat dels seus produc-
tes. 

CERVÓS, SA
Cervós, SA es una companyia fundada per
Genaro Cervós que es va constituir com a
empresa l’any 1984. Situada a la Guingue-
ta d’Aneu (Lleida), Cervós proporciona
material de gran qualitat, tal com acredita
el certificat ISO 9001 de que disposa. 

El Gremi de Lleida 
celebra la seva Assemblea

La reunió va tenir lloc a la COELL
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EMPRESA

Formigons Sant Celoni (Formsace) té els
seus orígens a principis dels anys 60,
quan es va posar en marxa l’empresa de

moviments de terres Josep Camps i Adrobau,
que treballava per a administracions locals,
propietaris de finques rústegues, contractistes
i indústries. L’any 1979 l’empresa va ampliar la
seva activitat a les obres públiques en general,

i va donar pas a Josep Camps i Adrobau, SA. 
Finalment, l’any 1981 es constitueix com a
empresa Formigons Sant Celoni, que es dedi-
carà a l’extracció d’àrids, la fabricació de for-
migó i les obres urbanes. L’any 1993, Formsa-
ce amplia la seva activitat extractiva amb l’o-
bertura d’una nova pedrera, anomenada Can
Lligada, que complementa la pedrera inicial de
Font d’en Pedro. 

Actualment, la pedrera de Font d’en Pedro
produeix 40.000 m3 anuals mentre que la de
Can Lligada (encara en una fase més inicial)
en produeix 10.000 m3. Totes dues pedre-
res estan ubicades al terme municipal de
Sant Celoni. A Font d’en Pedro s’extreu
pedra granítica, mentre que a Can Lligada, a
més de la pedra granítica, s’extreu sauló.
Aquest material es destina al consum propi
per a la fabricació del formigó, les bases i les
subbases necessàries per executar la seva

activitat d’obres públiques. A més, recent-
ment Formsace ha decidit vendre part de l’à-
rid extret a empreses d’asfalt, de formigó i
d’obres públiques i constructors.

Formsace realitza una restauració integrada a
les dues pedreres. Des de l’any 2000, a Font
d’en Pedro es porta a terme un projecte de
restauració mitjançant la runa de la cons-
trucció. A més, per tal de minimitzar l’im-
pacte visual, l’empresa disposa d’una pan-
talla d’arbres que impedeix veure la pedre-
ra des de la carretera. Pel que fa a Can Lli-
gada, la restauració de la pedrera es fa a
base de terres. A totes dues explotacions
es fan servir arbres i altres espècies vege-
tals autòctones per repoblar la zona. 

Formigons Sant Celoni disposa de la certi-
ficació CE de marcatge dels àrids. A més,
tenen ISO 9001 des de juliol de 2004.  

FORMSACE, 
un exemple de bones pràctiques

L’empresa ja ha restaurat un front de la pedrera de Font d’en Pedro amb arbres d’espècies autòctones
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Polígon Industrial Molí de les Planes, C 35 km 57
28470 Sant Celoni (Barcelona) 

Apartat de Correus 87
Telèfon: 93 867 10 25

Fax: 93 867 43 71
formsace@formsace.com

www.formsace.com
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Exemples de restauració d’activitats extractives a cel obert

MEDI AMBIENT

Cafisol, SA és una empresa al servei
de la construcció que va ser fundada
per Tomás Llusera Fortuny fa més de

quaranta anys a les terres de ponent. Cafisol
centra la seva activitat en el tractament dels
àrids i en el prefabricat de formigó. Actual-
ment, produeix unes 285.000 tones a l’any.
Una part important d’aquest material es des-
tina a proveir altres empreses del grup, com
Leripresa, Vituc i GLS, que es dediquen a
elaborar prefabricats de formigó. 

Una de les premisses fonamentals de Cafi-
sol és la minimització de l’impacte ambiental
que pot derivar-se de la seva activitat. Per
aquest motiu porta a terme tot un seguit de
bones pràctiques que li permeten assolir
aquest objectiu i demostrar, tant a la socie-
tat com a les administracions, la seva volun-

tat de ser una empresa sostenible mediam-
bientalment. Per aconseguir això, treballen
des de fa temps amb el gabinet d’enginyeria
JABA tot vetllant per aconseguir que la seva
activitat sigui compatible amb el respecte
per la natura. 

L’empresa porta a terme un programa de
restauració integrada en la seva gravera de
Coll de Rei. L’objectiu és integrar harmòni-
cament l’explotació en el medi natural on
està situada. Per aquesta raó, l’activitat
extractiva es divideix en tres fases. Mentre
l’empresa explota la primera, la segona i la
tercera de les fases continuen amb les tas-
ques de cultiu de cereal. Un cop finalitzada
l’explotació de la primera fase, Cafisol res-
taurarà completament el sòl i el deixarà en
perfectes condicions per continuar l’activitat

agrària. Llavors, comença l’activitat extractiva
a la segona fase, que es restaurarà de la
mateixa manera que la primera. Amb
aquest mètode s’aconsegueix combinar el
treball a la pedrera amb la cura pel medi
ambient.

D’altra banda, des de 1999, l’empresa dis-
posa tant del certificat de qualitat ISO
9001, com del marcatge CE dels àrids, la
qual cosa acredita la qualitat dels seus
productes. Tots els productes de Cafisol
s’analitzen diàriament en un laboratori que
l’empresa té dintre de les seves
instal·lacions. A més, l’empresa aprofita al
màxim les oportunitats que proporcionen les
noves tecnologies i els seus clients tenen
accés informàtic a cada moment a les fitxes
tècniques dels productes.

CAFISOL, 
una empresa sostenible

Cafisol disposa d’una planta matxucament, classificació i rentat. En la foto inferior es pot veure una primera fase de l’explotació ja restaurada
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LA MAÑANA • 10/04/2005

RECULL DE PREMSA
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DIARI DE GIRONA • 15/06/2005

EL PERIODICO
15/06/2005

EL PERIODICO
23/04/2005

DIARI DE SABADELL • 24/03/2005
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DOSSIER ECONÒMIC DE CATALUNYA • 21/05/2005
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EL PUNT (TARRAGONA) • 25/04/2005
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LA VEU DE L’EBRE • 21/05/2005
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ENTREVISTA
En primer lloc, ens podria fer una valo-
ració de com està funcionant el Consell
Assessor d’Àrids, creat ara fa un any?

Jo crec que el Consell Assessor està com-
plint perfectament els seus objectius i cal
destacar la bona sintonia que hi ha hagut
en tot moment. Hem assolit objectius
importants i amb ple consens entre la
Generalitat i el sector, en tots els seus
grups de treball. Aquesta és la gran fita
d’aquest Consell, s’ha aconseguit per pri-
mera vegada que els departaments de la
Generalitat més directament implicats i el
sector treballessin conjuntament en l’anàli-

si de les problemàtiques del sector i en les
seves prespectives de futur. Voldria desta-
car l’impuls per part del Consell Assessor
per a l’establiment d’un mecanisme de
relació interdepartamental per l’adequació
de les activitats extractives a les previsions
de llei d’intervenció integral.

Creu que es possible que hi hagi pro-
blemes de subministrament d’àrids per
a les grans infraestructures en cons-
trucció?

Justament, aquesta ha estat una de les
principals qüestions  tractades pel Consell
Assessor. De fet, es va crear un grup de
treball que es diu De Cobertura de la
Demanda, que havia d’estudiar les deman-
des actuals i futures del sector i les reser-
ves de què es disposava, per a determinar
la suficiència o no dels recursos disponi-
bles. El grup va treballar amb el suport de
l’ITEC, que va presentar les seves conclu-
sions en la darrera reunió del Consell i,
bàsicament, suposaven la cobertura de les

necessitats previstes en un termini curt de
10 anys. Les previsions podrien ser no tan
clares a mig i a llarg termini per a determi-
nats àmbits territorials i en relació a deter-
minats recursos. 

Tal i com està plantejada la nova Llei del
Paisatge, no creu que pot afectar les
extraccions d’àrids?

La Llei del paisatge té com a objectiu la
integració dels valors paisatgístics en l’or-
denació del territori, en el planejament
territorial. No es tracta d’una Llei conserva-

cionista, sinó que s’ocupa de tots els
espais, tant els degradats, com d’aquells
que cal preservar, i també d’aquells que
estan en transformació. 

I continuant amb la Llei del Paisatge, es
preveu que els sectors industrials impli-
cats puguin formar part de l’Observato-
ri del Paisatge?

L’observatori del paisatge s’entén com un
òrgan d’assessorament a la Generalitat i
en conjunt a tota la societat en matèria de
paisatge. A més del seu consell rector on
hi són presents els principals sectors (la
Generalitat de Catalunya, l’Administració

local, les universitats, els col·lectius pro-
fessionals i el conjunt de la societat) dis-
posa d’un consell assessor molt ampli del
qual formen part sectors empresarials com
ara Foment del treball Nacional, les cam-
bres de comerç i diferents representants
dels sectors industrials amb incidència

territorial. L’Observatori Català del Paisat-
ge va néixer fruit de dos impulsos. Per un
costat, el Departament de Política Territo-
rial i Obres Públiques de la Generalitat, vol
establir les bases d’una política específica
de paisatge a Catalunya. D’altra banda
dóna resposta a una sensibilitat social
creixent en relació al paisatge, que es
plasma en una exigència de més rigor i
qualitat en la gestió dels recursos territo-
rials. Entre aquests recursos, el paisatge
destaca especialment per ser-ne l’element
més evident.

Quins són alguns dels Plans Territorials
que ja estan en marxa?

Hi ha en marxa i avançats els Plans Territo-
rials de l’Alt Pirineu i l’Aran, el de les
comarques centrals i el del camp de Tarra-
gona, el Pla Director Territorial de l’Em-
pordà o la Garrotxa, entre altres. Alhora, i
per tal de protegir el litoral i millorar la ges-
tió de l’espai constaner, ja s’ha aprovat el
Pla Director Urbanístic del Sistema Costa-
ner (PDUSC) i està en marxa el PDUSC-2
referent als sòls urbanitzables delimitats
sense planejament parcial aprovat. 

Està previst que els Plans Territorials
contemplin la gestió de recursos natu-
rals?

Els Plans Territorials tenen com a objectiu
impulsar un desenvolupament ordenat, efi-

cient i sostenible al territori. Per aquest
motiu, els Plans contindran regulació
específica pels espais oberts i, per tant,
establiran quines activitats i de quina
manera es poden realitzar aquelles que
s’hagin de desenvolupar en els sòls no
urbanitzables. 

CCaarrmmiinnaa  LLlluummàà,,  
Secretària General de PTOP

“La gran fita del Consell d’Àrids és que els departaments de la Generali-
tat més implicats i el sector treballen conjuntament en l’anàlisi de les

problemàtiques i les perspectives de futur”

“Els Plans territorials contindran regulació específica pels espais oberts”

“La Llei del paisatge no
és conservacionista”
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